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“Nu ska jag berätta för dig vad
Schack4an är för något.“

Göran Malmsten, Schack4ans
grundare, sänker rösten. Den
bubblande entusiasmen stramas
åt och de följande orden betonas
ett efter ett.

“Schack4an är Peter. Peter var
liten för sin ålder och hade det
svårt i skolan. Ändå ville han gå i
vanlig klass och inget annat. Men
det var tufft. Han hade inte lätt
att få kompisar. Klassen deltog i
Schack4an ett av de första åren,
men till kvaltävlingen vågade inte
Peter vara med. Inför semifinalen
hade klassen förstått att ju fler av
klassens elever som deltog, desto
fler poäng fick man, även om en
elev förlorade alla sina partier. På
första lektionen efter kvaltävling-
en frågade fröken vilka som ville
åka till semifinalen och alla i
klassen räckte upp händerna. Alla
utom Peter. Han var inte van vid
att räknas. Flickan bredvid Peter
sa då: “Peter ska med.“ Barnen i
klassen tittade på varandra. Snart

“Glöm
aldrig
Peter!“
Intervju med Göran Malmsten,
Schack4ans grundare

skrek de i kör: “Peter ska med,
Peter ska med, Peter ska med“,
och så blev det.

“Peter förlorade alla sina parti-
er i semifinalen, men bidrog ändå
med 5 poäng till sin klass, som
gick till final. Nu var det inget
snack. Peter spelade och nu vann
han två partier. Jag körde hem
Peter efter finalen. Alla som del-
tog fick ett pris som minne i form
av en två decimeter hög svarvad
träkung. Jag såg i backspegeln
hur Peter i baksätet höll hårt i sitt
pris. Jag såg hur han hade fått en
ny lyster i ögonen. Den lyster
någon har som räknas.“

“Du förstår, Schack4an hand-
lar inte om schackeliten. Den
handlar inte ens om bredden. Den
handlar om de ÖVRIGA, alla dem
Schack4an kan ge en gemenskap
och en känsla av att räknas.“

Göran Malmsten drabbades
1950, när han var sexton år, av
sjukdomen polio. Benen förla-
mades och han tvingades åka till
rehabiliteringshemmet Apelvi-

kens kustsanatorium, söder om
Varberg. Under nio månader
kämpande han med att lära sig gå
med kryckor. En dag i biblioteket
fann han boken “Lärobok i
Schack“ av Capablanca. Nu
öppnade sig en värld som inte
värderade människor efter fysis-
ka förutsättningar och han börja-
de dagligen spela partier mot någ-
ra av de andra patienterna. När
Malmsten återvände hem, var
schack ett av hans viktigaste
fritidsintressen och han gick med
i den lokala klubben Stenstorps
SS.

Efter att ha utbildat sig till
radio- och tv-reparatör i Göte-
borg gick flyttlasset till Arboga
och Västmanland. Malmsten
hade fått arbete på den centrala
flygverkstaden, där han så små-
ningom kom att arbeta med
kalibrering av mätinstrument.
Han spelade fortfarande i sin
moderklubb i Västergötland, men
det var ändå i Arboga nästa steg
togs på vägen mot Schack4an.
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År 1963 berättade en vän att
han hade dragit i gång junior-
träning i Arboga SK, och han
undrade om inte Malmsten kun-
de tänka sig att hjälpa till. Det
kunde  han.  Snart  var  han  an-
svarig och började utveckla
verksamheten enligt sina idéer.
Nästan samtidigt blev han vald
till distriktsinstruktör i Mälar-
dalens Schackförbund och kunde
därmed parallellt påverka ut-
vecklingen på både klubb- och
distriktsnivå.

Malmsten krävde att distrik-
tets ungdomskommitté delades i
tre delar, en för vardera Örebro,
Södermanlands och Västman-
lands län och att de fick agera
fristående från övrig verksamhet
med egen ekonomi. Och så blev
det. Ungdomskommittén i Väst-
manlands län kallade sig U-
schack. Ordförande blev Göran
Malmsten.

“Denna konstruktion är en vik-
tig förklaring till att distriktet kom
att bli så framgångsrikt. Den be-

jakade kreativiteten hos varje
ansvarig och pengarna verksam-
heten genererade stannade hos
ungdomarna. Sedan hjälpte det
förstås att de i ansvarsposition
både var uppfinningsrika och
drivna“, menar Malmsten och
exemplifierar med att en annan
av de ansvariga var Arne Nyberg
som nu kom att påbörja sitt livs-
verk, den internationella junior-
turneringen i Hallsberg.

U-schack nådde snabbt 300
ungdomsmedlemmar och var
därmed berättigade till ett stöd
på 20 000 kronor från landstinget
för att halvtidsanställa en instruk-
tör, Alla i kommittén arbetade
dock ideellt och pengarna brände
därför inne. Det var först fjorton
år senare, 1978, som bestämmel-
serna ändrades och de fritt kunde
använda bidraget. Efter bara två
år hade de därmed samlat 40 000
kronor på hög.

I riktlinjerna för att få bidrag
stod det att landstinget förutsatte
breddverksamhet i hela länet.

Malmsten tyckte att U-schack
kunde göra mer för att uppfylla
dessa riktlinjer och funderade på
hur en verklig breddtävling skul-
le se ut. En fredagsnatt kom idén
att göra en motsvarighet till det
populära radio- och TV-program-
met “Vi i femman“. Malmsten
tänkte att varje klass 4 skulle få
ställa upp med ett lag med fyra
spelare. Dagen efter arrangerade
U-schack en ungdomsledarkurs
och Malmsten tänkte då testa idén
på en ledare han skulle samåka
med. Malmsten kom dock att först
dryfta upplägget med ledarens
sambo, Birgitta Sparv, medan
ledaren plockade ihop sina saker.

“Jag minns det alldeles tydligt.
Vi stod i dörröppningen och vän-
tade. Hennes reaktion kom lika
snabbt som hårt. ’Inte en tävling
till där en liten elit ska represen-
tera en hel klass, som bara får stå
och se på.’ Du vet, vi pratar om
en kvinna som var skärpt och
hade skinn på näsan. Och även
om jag först invände att vi inte
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mäktade med en tävling med
3 000 deltagare, slogs mina ar-
gument ner direkt. ’Alla ska vara
med, annars blir det ingen täv-
ling’. Det var bara att tänka om.“

Nu gick allt i en rasande fart.
Konceptet för Schack4an togs
fram, lokaler bokades, reklam och
tryckmaterial producerades, Sve-
riges Schackförbunds riksinstruk-
tör Lars Bäckström engagerades
och sist men inte minst besöktes
alla skolor och lärare för fjärde-
klasserna i länet. Gensvaret blev
enormt. Hela 116 klasser och
nästan 1 000 barn kom till de
inledande kvaltävlingarna, som
genomfördes i alla elva kommu-
ner. Men kanske ännu mer fan-
tastiskt var att det till semifinalen
också kom 1 000 barn, och till
finalen 350. Hur är det möjligt
med tanke på att antalet klasser
hela tiden reducerades?

“Till den första tävlingen hade
de 116 klasserna ett snitt på
knappt nio elever med sig till
tävlingen. Givetvis berättade
eleverna som varit med för de
andra i klassen om hur kul det
hade varit, och dessutom insåg de
att även förlorarna bidrog med
poäng, så det var ju jätteviktigt
att alla var med. Snittet i semi-
finalen låg därför på nästan arton
elever och i finalen på mer än
tjugotre per klass. Många klasser
var dessutom kompletta!“

Nu kan man tycka att Malm-
sten efter denna kraftansträng-
ning borde ha vilat på lagrarna
och låtit turneringen lunka på,
men snart var han igång med att
utveckla konceptet ytterligare.
Det behövdes framförallt fler
ledare som kunde ta hand om det
intresse Schack4an skapade.

Malmsten gick därför ut med
en förfrågan till skolorna innan
sommaruppehållet om han fick
komma och presentera Schack4-
an i femton minuter på den första
träffen som varje lärare skulle

● Schack4an startade 1979 i Västmanlands län efter ett initiativ av
Göran Malmsten.
● Schack4an är en tävling i att vara många. Målet är att fjärde-
klassare ska lära sig att alla är viktiga i klassen och att alla kan bidra
med något. För Sveriges Schackförbunds del är målet att alla
fjärdeklassare ska få en positiv bild av schack. Därför får t.ex. alla
deltagande barn pris.
● I tävlingen 2006/07 deltog sammanlagt 4200 elever, vilket
betyder att 10 000 fjärdeklassare i 500 klasser har lärt sig spela
schack. År 2007/08 beräknas 6 200 barn delta i tävlingen.
● Idag finns Schack4an i sexton av Sveriges tjugofem distrikt.
● Målet för Schack4an är att alla Sveriges fjärdeklasser ska få en
inbjudan till tävlingen 2012. Schack4an ska då finnas i samtliga
distrikt i Sverige. 15 000 fjärdeklassare ska vara med i den riks-
täckande tävlingen, och 30 000 barn ska ha lärt sig att spela schack.
● I samband med schacktävlingen anordnas en teckningstävling för
de deltagande klasserna. Teckningarnas motiv ska ha anknytning till
schack eller Schack4an. Vinnarens klass får 5 000 kr. År 2006/07
kom det in nära 1 000 bidrag.
● År 2006 anställdes Per Hultin av Sveriges Schackförbund som
projektledare för Schack4an.

Tävlingsbestämmelser för Schack4an
● Schack4an är en klasstävling för årskurs 4 där alla elever i klassen
ingår.
● Ju fler som är med och spelar, desto mer poäng får klassen.
● Tävlingen avgörs i två steg. Först spelas en eller flera kval-
tävlingar i distrikten, därefter spelas en riksfinal som Sveriges
Schackförbunds Skolschackkommitté ansvarar för.
● Eleverna spelar en individuell tävling i 3-6 ronder. Elevernas
individuella resultat läggs sedan samman.
● Ett vunnet parti ger 3 poäng, remi 2 poäng och förlust 1 poäng.
● En klass kan utökas med extraspelare, även om det bara är
klasser med färre än femton elever som garanterat tjänar på
att ha det.
(Fullständiga tävlingsbestämmelser hittar du på
www.schackfyran.se)

FAKTA

Anderslövs skola.
Jesper berättar.
Skolmatten är
ett giftigt knep i en
Schack4antävling.
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ha med föräldrarna till barnen
som skulle börja fjärde klass. Med
den framgångsrika tävlingen i
ryggen var det inget problem.
Men förutom en presentation av
Schack4an passade Malmsten
också på att berätta att han bildat
Västerås Schackallians och att om
minst tre av föräldrarna kunde
tänka sig att bli ledare för schack-
träningen en gång i veckan för
klassen kunde den bli en del av
den nya klubben. Poängen var
att Västerås Schackallians skulle
bistå med bräden, klockor, allt
träningsmaterial de behövde, men
framförallt fixade de all adminis-
tration. Därtill skulle varje krona
respektive schackklass drog in i
form av egna medlemsavgifter,
bidrag från kommun, landsting
och stat till hundra procent gå
tillbaka till klassen. Snart hade
Västerås Schackallians drygt
femtio “småklubbar“ i form av
schackklasser med regelbunden
verksamhet.

Det a ndra  initiativet  Malm-
sten drog igång framhåller han
som sitt bästa, näst efter själva
tävlingen. U-Schack började
anordna kombinerade ungdoms-
ledarkurser med tillhörande trä-
ningsläger för Schack4an-delta-
gare, deras föräldrar och andra
presumtiva ledare.

“Här slog vi flera flugor i en
smäll. Dels höll vi träning med
intresserade barn, dels utbildade
vi nya ledare som direkt på
plats kunde testa sina kunskaper.
Det allra finaste var dock att
kurserna arrangerades av tidigare
Schack4anbarn som kommit upp
i högstadieåldern. Tänk dig fjor-
tonåringar som tar hand om hund-
ra barn och vuxna under en helg,
bokar en stugby, fixar mat, logi,
allt. Ungdomarna var fantastis-
ka“, berättar Malmsten.

Under perioden 1981–1992
genomförde U-schack i snitt
femton kurser per år, varav en

var ett sommarläger på en vecka.
Att anordna kurser kom att bli
U-schacks största och viktigaste
uppgift.

Malmsten har nu kommit in på
ett område som jag har velat styra
intervjun mot: hans förmåga att
hitta nya ledare och hans förmå-
ga att uppmuntra dem.

“Nu blir jag lite orolig för att du
ska tro att jag själv ligger bakom
allt det jag berättar om. För jag
har bara varit en kugge maskine-
riet. Du skulle bara veta vilka fina
ledare och människor jag mött
genom åren och inte minst vilka
insatser de har gjort. Jag vågar
inte nämna någon speciell, för
gör jag det, betyder det att jag
glömmer andra som kanske be-
tytt ännu mer. Skriv bara att det
är så många som gjort otroliga
insatser för schacket. Men hur
har jag gjort? Hm ...“

För första gången på den nästan
tre och en halv timmar långa in-
tervjun blir Göran Malmsten tyst.
Sedan märker jag efter en stund
hur han skrattar till, tar sats och
orden kommer återigen med
smittande självklarhet.

“Det är ju lätt. Det är bara att
visa på vilken fantastisk situation
det är att vara ledare för en schack-
grupp. Tänk dig att ungdomar
som “tvingas“ till skolan varje dag,
frivilligt kommer till dig för att
lära sig om ett av de finaste tanke-
spelen. Uppmärksamt suger de i
sig allt du säger och du får vara en
del av deras utveckling. Kan det
bli bättre? Sedan måste förstås
de nya ledarna få lagom svåra
arbetsuppgifter till en början och
även de bästa förutsättningarna
när det gäller hjälpmedel och
material. Då växer ledarna snabbt
och kan få ännu tuffare arbets-
uppgifter. Hela tiden måste ock-
så vi mer rutinerade vara beredda
att hjälpa till om de stöter på
patrull.

En annan viktig sak jag vill lyfta

fram är att vi i U-schack inte
betalade ut en krona i ersättning.
Ingen milersättning, inget arvo-
de, ingenting. Börjar man ge
ekonomisk ersättning för en sak
föder det ett system som kommer
att gå under av sig självt. Istället
har vi satsat på vidareutbildning
och att ledarna ska få bästa tänk-
bara hjälpmedel i den undervis-
ning de bedriver.“

När jag pressar Malmsten för-
står jag dock att för att allt det
ovanstående ska fungera i prak-
tiken måste de ytterst ansvariga
själva verka under samma villkor.
Eller som han själv uttrycker sig:

“Jobbar du själv hårdast av alla
och därtill aldrig tar ut någon
ersättning, är det inte läge att
komma och kräva pengar.“

Tillbaks till framgångssagan
Schack4an som kan tyckas utan
slut, men det hade den för Malm-
sten för snart femton år sedan.

“Jag fokuserar varken på
bredd eller på elit, utan på de
ÖVRIGA. Hur kan schacket bli
något positivt för dem? Inte bara
pengarna utan även allt engage-
mang måste satsas rätt. När
U-schack i början av 1990-talet
beslutade att påbörja en satsning
på eliten, när pengarna från
Schack4an inte längre skulle gå
till dem de var tänkta för och som
genererat dem, kände jag att nu
har jag gjort mitt. Detta är fel
väg. Faktum är att jag länge hade
väntat på att eliten skulle komma
in och ta över, eftersom vi hade
en mängd mycket lovande spe-
lare i länet som redan vunnit
massor av skollag-SM-titlar.“

Det kan tyckas som en liten
detalj att en viss summa av
breddens pengar går till eliten,
men Malmsten menar att orga-
nisationen därmed splittrades
tankemässigt.

“Den verkliga utmaningen för
U-Schack var att koncentrera sig
på att få fram och stödja nya
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Är ditt distrikt/din klubb intresserad av Schack4an?
1.  Börja med att gå in på www.schackfyran.se
2.  Kontakta Per Hultin via telefon: 070-7574171 eller via mail
till per.hultin@schack.se för mer information.
3.  Hultin kommer sedan ut till er och håller ett möte som
planerar distriktets framtida arbete.
4.  På hösten skickar distriktet/klubben ut en inbjudan till
fjärdeklasserna i distriktet.
5.  De klasser som anmäler sig ska erbjudas klassbesök innan
distriktstävlingen spelas. Per Hultin, eller en annan rutinerad
Schack4anledare, följer med de nya distriktsledarna på deras
första klasspresentation.
6.  På våren, vanligtvis i mars, anordnar distriktet eller klubben,
en kvaltävling för klasserna.

Är din skolklass intresserad av att vara med i
Schack4an?
1.  Börja med att gå in på www.schackfyran.se
2.  Om du/ni är intresserad av Schack4an kontaktar ni Sveriges
Schackförbunds kansli via telefon: 011-10 74 20 eller via mail till
info@schackfyran.se för mer information.
3.  Bestämmer ni er för att vara med får klassen ett startpaket
med fem bräden med tillhörande pjäsuppsättningar.
4.  Vid något eller några tillfällen kommer klassen att få besök av
en schackledare som lär barnen att spela schack.
5.  Klassen deltar på våren, vanligtvis i mars, i en eller två
kvaltävlingar.
6.  Finalen spelas i maj. År 2008 spelas finalen i Globen,
Stockholm.

ledare som inriktar sig på de
ÖVRIGA. Men vem vill inte
följa begåvade barns schackliga
utveckling? De blir bättre och
bättre och når framgångar och
vinner tävlingar. Det är lätt att
berusas av den resan, varpå man
vill utveckla och intensifiera trä-
ningen. Men vem ser då
breddschackets ledare och de
ÖVRIGA? Jag har hela tiden för-
sökt ha detta i åtanke i mitt ledar-
skap, och då ska du veta att när
jag började med ungdomsträning
i Arboga 1963 hette en i gruppen
Ulf Andersson.“

Med tanke på hur Malmsten,
under hela intervjun, lyfter fram
gemenskap och personlig utveck-
ling snarare än schacklig kan man
fråga sig om inte Schack4an i så
fall kunde ha varit Badminton4an
eller kopplad till någon annan
idrott vilken som helst?

“Jo, i princip skulle den kunna
vara det. Men schack har spe-
ciella fördelar. För det första är
det enkelt att ha fem schackspel i
en hylla i klassrummet, för det
andra kan alla oavsett fysiska
förutsättningar spela.Viktigt är
också att schack är ett fantastiskt
sätt att träna koncentrationsför-
mågan. Många gånger har jag träf-
fat lärare som sagt att Schack4an
låter jättebra, men att en och
annan i klassen nog kommer få
det svårt att sitta still, varpå de
har förvånats över hur ’vildingar-
na’ varit som fastnitade vid
brädet.“

Som avslutning frågar jag hur
det känns att Schacksverige nu
efter snart tjugofem år gör en
rejäl rikstäckande satsning på
Schack4an. Malmsten återfår
stramheten i rösten från början
av intervjun.

“Det är naturligtvis mycket
glädjande. Det är bara tre ord jag
vill att de ansvariga alltid bär med
sig. Glöm aldrig Peter!“

JESPER HALL
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Anderslöv ligger mitt ute på den
skånska slätten ett par mil norr
om Trelleborg. I orten bor knappt
1 700 invånare. Mellan- och låg-
stadieskolan har ändå 250 elever,
eftersom den har ett stort upp-
tagningsområde med många små-
byar från vilka mer än hälften av
skolans elever bussas in.

Lärare för klass Alfa 4 heter
Lisbeth Olsson. Hon är 46 år och
är lärare sedan åtta år tillbaka
vid Anderslövs skola. Hon och
hennes fjärdeklass är för första
gången med i Schack4an.

“Det började med att vi fick en
skriftlig inbjudan att vara med.
Jag ansvarar för elevens val för
mellanstadieeleverna och därför
tittade jag lite extra noga, efter-
som vi hela tiden letar aktiviteter
till dessa timmar. Men när jag
märkte att Schack4an var en klass-
tävling frågade jag min klass om
de ville vara med.“

Klassen var direkt positiv, men

det hjälpte säkert till att ett par
barn redan kunde schack och
därmed drog med sig de andra
genom att förklara hur kul det
skulle bli.

“Och det var tur att jag fick lite
förklaringar. För jag kan inte spe-
la schack själv. Och det var också
just därför jag tyckte att det var
bra med Schack4an, eftersom
eleverna får lära sig något som
jag inte kan ge dem. Dessutom
tycker barnen att det är kul att
jag, som normalt sett ’kan allt’,
nu måste fråga dem om regler
och sånt.“

När Olsson satte sig in i
Schack4ans koncept insåg hon
vilken fin grundidé tävlingen hade
och då ökade hennes motivation
att göra något bra av projektet.
Idag har klassen spelat schack
flera gånger på “elevens val“ och
på “klassens timmar“, och när
barnen på rasterna har suttit med
bräden i korridoren har Olsson

knappt velat påpeka att man
enligt skolans förordningar inte
får sitta där.

Olsson menar att det bästa
med Schack4an är att klassen gör
något tillsammans och att alla
kan vara med. Sedan är hon också
övertygad om att schack hjälper
barnen att bli bättre i skolan
generellt sett. I första andetaget
nämner hon matematik, men när
hon funderat en stund tror hon
att schack även kan hjälpa andra
ämnen.

“Se bara vilken koncentration
det var hos barnen när du höll din
lektion eller när de spelade. Till
och med de barn som normalt
sett brukar ha lite svårt att sitta
still verkar kunna koncentrera sig
när de spelar schack.“

En annan sak Olsson vill lyfta
fram är att i schack kan killar och
tjejer spela tillsammans på ett
självklart sätt. I andra idrotter
och aktiviteter är det lätt att det
blir en uppdelning.

Tror då Olsson att Schack4an
har en framtid i Anderslöv på
längre sikt?

“Det tror jag. Den andre fjär-
deklassen på skolan är också med
i tävlingen, och så fort det är fint
väder tar vi fram de stora schack-
pjäserna så att barnen kan spela
på skolgården på rasterna. Då är
det alltid fullt med barn runt
brädet.“

Olsson tror att Schack4an pas-
sar extra bra för en skola som den
i Anderslöv. Hon förklarar sitt
påstående med att många av
skolans barn bor i småbyar en
bit ut och då är det en stor fördel
om aktiviteten kan ske på skoltid
eller i direkt anslutning till
skolan. Därför avslutar hon
intervjun med följande uppma-
ning:

“En dröm vore förstås om en
schackklubb kunde ha träning i
anslutning till skolan.“

JESPER HALL

Schack gör barnen
bättre i skolämnena
Intervju med Lisbeth Olsson, lärare
för Klass Alfa 4 vid Anderslövs skola
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Kunde ni schack innan klassen
började med Schack4an?
“Ja, min morfar lärde mig, för

han har sagt att det är bra att
kunna“, säger Madeleine. “Och
min pappa lärde mig. Fast jag har
lärt mig många nya regler och
knep av Per Hultin och dig“,
säger Christopher. Madeleine
nickar.

Vad är kul med schack?
“Jag tycker det‘är kul att tänka

och liksom få använda hjärnan
till annat än matte och svenska“,
säger Christopher. “Jag tycker
det‘är kul att bli bättre och få lära
sig skolmatt och sånt“, säger
Madeleine och förklarar med hela
kroppen hur skolmatt går till.
Är Schack4an en kul grej?

“Absolut. Det är jättekul med
schack och dessutom kan alla vara
med, och alla får medalj hur det
än går, och dessutom får förlora-

Barnen har ordet
Intervju med Madeleine Åkerström och
Christopher Fritzon, elever i Klass Alfa 4
vid Anderslövs skola

rna också poäng“, säger de i en
mun. “Dessutom vill jag till Stock-
holm och Globen, för jag kom-
mer därifrån“, säger Madeleine.

Kommer ni att fortsätta spela
schack efter Schack4an?
“Självklart! Vi spelar redan på

raster och på elevens val och så.
Men vi vill börja i klubb också.
Det kommer vi att göra alldeles
säkert“, säger de båda kompisar-
na och skrattar.    JH
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“Det är som att bli frälst när
man inser hur fantastiskt bra
Schack4an fungerar i praktiken,
och när man inser dess potential
att växa“, säger Per Hultin ansva-
rig projektledare för Schack4an.

“Då ska du ska veta att jag
liksom många andra svenska
schackspelare var rätt skeptisk i
början. Lättköpt, eller ska jag säga
lättdöpt, är jag inte.“

Hultin lärde sig tidigt att spela
schack av sin pappa. Ändå dröjde
det ända till femtonårsåldern
innan han tog nästa steg och gick
med i SS Gambit i Norrtälje.
Nästan direkt tog han på sig olika
ledaruppdrag i föreningen, om
än i mindre skala.

År 1993, när Hultin var i tju-
gosjuårsåldern förstod han att
distriktet Roslagens SF befann
sig i kris med bara en handfull
ungdomar bland medlemmarna.
Något måste göras och Hultin
insåg att om inte han tog tag i
situationen skulle inte någon an-
nan göra det heller.

Hultin åkte på en av Sveriges
Schackförbunds ungdomsledar-
kurser. Där lyssnade han på ett
föredrag med Göran Malmsten.
Det han berättade om Schack4an

Turneringen
som får barnen
att jubla
Intervju med Per Hultin, projektledare för Schack4an

trodde inte Hultin på. Det lät
helt enkelt för bra för att vara
sant.

“Som tur var så gav jag honom
ett lillfinger och då tog han hela
handen, och sa att han skulle
komma förbi Norrtälje och visa
hur lätt det var att få barn till en
tävling. Och det, det var det mest
fantastiska jag har varit med om.
I början stod jag mest i ett hörn
när Göran hoppade fram på sina
kryckor till katedern och började
missionera, för det är det ord som
bäst fångar den stämning han lyck-
ades åstadkomma. Malmsten sa
till de förstummade barnen att
det fanns en schacktävling där
alla fick vara med, alla fick pris,
och även förlorarna gav klassen
poäng. Barnen jublade. Vi gick
till klass efter klass och varje gång
vi knackade på dörren tänkte jag
att det måste ha varit något spe-
ciellt med förra klassen. Den här
gången går det inte. Men ...“

Inspirerad av Malmsten satte
Per Hultin igång. Tvivlet fanns
där snart igen. Visserligen funge-
rade upplägget bra när han
besökte barnen i klasserna, men
skulle de komma till tävlingen?
Det gjorde de. Idag deltar tjugo

av de trettiotre fjärdeklasserna i
Roslagen i Schack4an. Orsaken
till “det stora tappet“ på tretton
klasser beror på att många skolor
ligger ute på öarna i skärgården
som gör dem svåra att nå. Det ska
dock sägas att varje år kommer
det något lag in till tävlingen med
båt.

I princip samtidigt som Hultin
drog igång Schack4an i Roslagen
blev han invald i Sveriges Schack-
förbunds Skolschackkommitté
och Centralstyrelse. Här blev han
snart varse att situationen som
varit i hemdistriktet på inget sätt
var unik. Snarare en regel, än ett
undantag. Men hur skulle svenskt
schack på nationell nivå kunna
bryta trenden?

År 2000 blev Ingvar Carlsson
ordförande för Sveriges Schack-
förbund. Han satte upp som
mål att Sveriges Schackförbund
skulle öka sitt medlemsantal
med mellam femtio och hundra
procent.

“Vi tog frågan på stort allvar i
Skolschackkommittén, väl med-
vetna om att om det var någon-
stans det fanns möjlighet att
växa var det i skolverksamheten.
Det vi kom fram till var att enda
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chansen om Carlssons vision skul-
le kunna gå i uppfyllelse var att
satsa på Schack4an nationellt.“

Skolschackkommittén försök-
te nu sälja in idén om Schack4an
till centralstyrelsen, distrikten och
klubbarna. Ett led i detta var att
ta fram ett bra presentationsma-
terial och en enhetlig design. Men
det var inte enkelt att frälsa dem
som inte tidigare visste vad
Schack4an var för något. Precis
som för Hultin fanns det i början
en stor tveksamhet. Västervik var
den första kommunen som hop-
pade på kommitténs erbjudande
om att hjälpa till med en satsning,
men det var först när Carl Fredrik
Johansson och Thomas Franzén i
Uppsala på nolltid vände en död
schackstad för ungdomar till
sprudlande verksamhet som
övriga Schacksverige fick upp
ögonen för den potential Schack4-
an hade. Nu sattes högsta fart. År
2006 anställdes Hultin av Sveri-
ges Schackförbund för att han
skulle kunna åka runt till distrikt,
klubbar och klasser och lära dem
hur Schack4ankonceptet funge-
rar både i teori och praktik.

“Vi började med en provan-
ställning, och så är det egentligen
fortfarande. Vi tar ett år i taget.
Orsaken är att Schack4an är ett
stort projekt som måste få en
förankring i företrädesvis distrik-
ten, men också hos klubbarna
och Sveriges Schackförbunds
enskilda medlemmar. Om inte
de hänger med på tåget kan det
aldrig fungera hur hårt jag än
jobbar.“

Och jobbar gör Hultin. En
arbetsdag under perioden okto-
ber–april, då Schack4an-verksam-
het företrädesvis bedrivs, kan se
ut så här: Bil till Stockholm för
morgonmöte med Stockholms
SF, bil till Linköping för förmid-
dagsmöte med klubben Linkö-
pings ASS, tåg till Malmö för
eftermiddagsmöte med Skånes SF

inklusive besök i två skolor, tåg
till Lund för kvällsdiskussion om
framtida utbildningsmaterial för
Schack4an, tåg till Linköping, bil
till Norrtälje.

“Det har blivit mer resande än
vad jag trodde“, förklarar Hultin.
“Målet jag och Sveriges Schack-
förbund tagit fram är att tre nya
distrikt ska komma igång med
Schack4an varje år. Tanken var
att jag skulle träffa distrikten för
att hjälpa dem med planeringen
och därtill med ett av de tre besök
som görs per klass Det visade sig
dock att de behövde lite mer hjälp.
Inte minst med de tre klassbesö-
ken. Intresset för tävlingen har
också exploderat under det sista
året, så jag tar regelbundet emot

samtal från personer som vill ha
information och helst en träff.“

Två frågor återstår. Hur orkar
karl’n och vad driver honom?

“Jag arbetade tidigare med
teknisk försäljning och jag hade
ofta bra produkter att erbjuda
som till exempel mätinstrument
för de första 3G-systemen. Många
av mina kunder fick aha-upple-
velser när jag hade förklarat de
möjligheter produkterna gav.
Men frågan är om något går att
jämföra med Schack4an. Jag vill
ge alla den upplevelse jag fick av
Göran Malmsten en gång i tiden.
Att få sälja in en idé som får
åhörarna att ställa sig upp och
jubla.“

JESPER HALL

I Anderslöv med drömmar om Globen.
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“Ring tillbaka om fem minuter
så hinner jag beställa en kaffe“,
säger Carl Fredrik Johansson när
jag når honom på mobilen. Det
visar sig att kontoret jag ringt till
består av en telefon och en bärbar
dator. Orsaken är att Johansson
precis har sagt upp sig från sitt
gamla företag för att i egen regi
arbeta som konsult inom kom-
munikation, lobbying och påver-
kan. Hans arbetsplats skiftar
därför dagligen i väntan på att
han ska finna en ny lokal, och
dagens kontor blev ett kafé i
centrala Uppsala.

Många läsare känner säkert
Johansson som elitspelare i SK
Passanten, eller kanske från hans
tid som redaktör för tidskriften
Schacknytt, men det är ingen av
dessa roller denna intervju ska
handla om utan det framgångs-
rika arbete han lagt ner på att
få fart på ungdomsschacket i
Uppsala.

“Mitt engagemang för Schack4-
an startade med att min son
började intressera sig för schack
2005“, förklarar Johansson när
kaffet och resten av kontoret
är på plats. “Jag undersökte då
vilken ungdomsverksamhet
schacklubbarna i Uppsala kunde
erbjuda. Det visade sig att i hela

kommunen fanns det mindre än
en handfull juniorer allt som allt
och ingen egentlig ungdomsverk-
samhet!“

Eftersom sonen precis skulle
börja mellanstadiet undersökte
Johansson också om Uppsalas
skolor brukade delta i Schack4an,
men även här var svaret nedslå-
ende. Carl Fredrik Johansson är
dock en person som är van vid att
leta möjligheter, snarare än att
fastna i svårigheter. Tillsammans
med Thomas Franzén, den dåva-
rande ordföranden i Upsala ASS
som tänkt liknande tankar, kom
de fram till att det enda rätta var
att starta en ny klubb: Uppsala
Skolschacksällskap. Symboliskt
sattes startdatum till den 12 maj
2005, hundraårsdagen av Upsala
ASS bildande.

Idén för den nya föreningen var
att i ett första steg dra igång
Schack4an i Uppsala för att där-
efter försöka fånga upp de mest
intresserade i en mer reguljär
klubbverksamhet.

De båda initiativtagarna kon-
taktade Sveriges Schackförbund
och fick bra hjälp med att planera
sin satsning, samt med trycksaker
och schackspel. För att verkligen
komma igång beslöt de att tim-
anställa en person som åkte runt

till kommunens fjärdeklassare för
att göra reklam för Schack4an,
vilket resulterade i att 150 barn
kom till start i den första
Schack4antävling föreningen
anordnade, våren 2006. Trots den
fina siffran valde de ett annat
upplägg för det påföljande året.

“Ett problem med att leja bort
skolbesöken var att kärntruppen,
de som sedan höll i själva tävling-
en och som erbjöd fortsatt trä-
ning i klubben, inte fick en direkt
kontakt med barnen och lärarna.
Andra året gick vi själva ut, om än
i färre klasser än första året, men
lyckades ändå få 300 deltagare
från 27 klasser“, förklarar Johans-
son.

En annan bidragande orsak till
utvecklingen var förstås att täv-
lingen hunnit etablera sig och
att snacket hade börjat gå bland
barnen om hur kul det var med
schack. Uppsala SSS har också
satsat på att få Schack4an-täv-
lingen att vara en häftig upple-
velse genom att hyra Uppsalas
största idrottshall.

“Barnen tycker det är kul att
spela schack på samma plats där
deras idrottsidoler brukar spela
basket eller innebandy“, säger
Johansson.

Men inte bara barnen utan
även skolorna, kommunen och
media hade fått upp ögonen för
projektet, vilket gett ytterligare
luft under vingarna. Kommunen
var så nöjda med det de hittills
sett att den nybildade klubben
efter det andra året tilldelades ett
fint kommunalt pris.

Carl Fredrik Johansson säger
sig nu vara nöjd med storleken på
tävlingen, men det är inte säkert
att han kan hindra utvecklingen.

“Du vet, nu ligger skolorna på
som varit med tidigare och und-
rar när turneringen ska börja och
därtill har ryktet spridit sig till
nya. Det är som om skolorna själ-
va kommit på hur bra schack är

Från 0–300
på två år
Intervju med
Carl Fredrik Johansson,
Schack4anledare i Uppsala
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för barn och nu snurrar det på av
sig själv. För ett tag sedan var det
en slöjdlärare som hörde av sig
och bad oss komma och hålla
schacklektioner på hans slöjdtim-
mar. Hans idé var att barnen först
skulle träna schack och därefter
bygga sitt eget bräde och snida
sina egna pjäser.“

Istället för att utveckla turne-
ringen än mer är det nästa steg
Johansson fokuserat på.

“Allt det intresse turneringen
genererar kan vi inte låta gå
till spillo. Barnen måste kunna
erbjudas en fortsättning. Målet
med vår förening är att skapa ett
långvarigt schackintresse. Sedan
hösten 2007 har vi därför erbju-
dit skolorna att ha regelbunden
schackträning och vi har just nu
sju stycken fortsättningskurser
med träning av över 70 barn en
gång i veckan runt om på skolor-
na.“

För att en så stor organisation
ska fungera krävs det förstås ett
stort antal ledare som hjälps åt.

Förutom Johansson består Upp-
sala SSS ledarstab just nu av Alex-
ander Jogren, Lasse Linusson och
Alexis Andersson. Därtill har
föreningen sedan hösten 2007
med hjälp av lönebidrag anställt
Göte Nissinen på halvtid.

“Jag tror att det är många ideel-
la organisationer och föreningar
som stupar på en sak, att de inte
letar och försöker dra till sig nya
ledartalanger. Och vet du vad de
stupar på – de frågar inte! Jag tror
det är en myt att det är svårt att få
nya ledare, med tanke på hur kul
det är att vara schackledare och
hur många personer med ledar-
potential som finns överallt.“

När jag avslutningsvis frågar om
inte mycket av framgångarna är
knutna till Carl Fredrik Johans-
sons person, kommer svaret
snabbt.

“Med Schack4an som form är
det här inget svårt. I princip alla
skolor är intresserade och garan-
terat alla barn. Det är bara att
sätta igång!“    JH

Carl Fredrik Johanssons
bästa tips

● Tänk på att om ni börjar från
noll är även det minsta steg en
stor framgång!

● Ha inte för höga mål. Börja i
liten skala och utveckla i takt
med vad ni klarar av.

● Våga fråga! Pensionärer,
studenter och föräldrar är
grupper som ofta är intresse-
rade av ledaruppdrag.

● Håll fortsättningskurser i, eller i
samband med, skolan. Antingen
på elevens val eller direkt efter
skolan på fritids. Då får ni flest
barn till träningen.

● Försök etablera en bra kontakt
med skolor och kommun redan
från början. Be om ett möte,
presentera Schack4ans idé och
fråga hur de kan stötta
projektet.

● Ta hjälp av dem som redan har
försökt – de har både bra och
dåliga erfarenheter som sparar
mycket tid och kraft.

Carl Fredrik Johansson på Almtunaskolan i Uppsala.
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